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inimesi mujalt Eestist ja tervest 
maailmast. Oma ekspositsiooni-
de, rohkem kui 150 000 museaali 
ühiku ja hulga ehitismälestisteks 
olevate hoonete ja rajatise kau-
du, jutustab Saaremaa muuseum 
suurt ja olulist lugu Eesti ja eest-
luse kujunemisest ja olemusest.

Tartu Südalinna 
kultuurikeskus

Esitaja: Tartu linnavalitsus
Eeldatav maksumus: 40 miljonit 
eurot

Tartu linnavõim tegi ettepane-
ku rajada Tartu kesklinna par-
gialale kultuurikeskus, mis looks 
tänapäevased tingimused Tar-
tu Kunstimuuseumile, võimal-
daks võõrustada maailmatase-
mel külalisnäitusi Lõuna-Eestis 

ning eksponeerida kogudes pei-
tuvaid Eesti kunsti tippteoseid, 
mille väljapanekuks täna tingi-
mused puuduvad.

Samuti saaks tänapäevased 
võimalused Tartu Linnaraamatu-
kogu, kus täiesti uudse väärtuse-
na on loodud piiramatute võima-
lustega suuremad ja väiksemad 
ruumid huvihariduse, elukestva 
õppe ja seltsitegevuse jaoks.

Peale selle veel sündmus-
ruumide kompleks, kus keskse 
tähtsusega on kuni 500 isteko-
haga black-box tüüpi multifunkt-
sionaalne saal kõikvõimalikele 
muusikasündmustele, konverent-
sidele ja etenduskunstidele. Hoo-
ne oleks kliimaneutraalne, kui 
mitte -positiivne.

Helioru kontserdimaja

Esitajad: ERSO ja TFK
Eeldatav maksumus: 89 400 000 
eurot

SA Eesti Riiklik Sümfooniaor-
kester ja SA Eesti Filharmoonia 
Kammerkoor tahavad ehitada 
Helioru kontserdimaja, millest 
saaks taotluse esitajate hinnan-
gul Eesti muusika edulugu jutus-
tav maamärk, kodu Eesti esin-
duskollektiividele, esinemispaik 
nii kohalikele kui välismuusiku-
tele, konverentside ja oluliste üri-
tuste toimumiskoht, kohtumis-

paik linnarahvale ning atraktiiv-
ne vaatamisväärsus turistidele.

Algne plaan oli rajada kont-
serdimaja Ingeri bastioni kõrvale 
Harjuorgu, viimasel ajal on rää-
gitud uuest võimalikust asuko-
hast, Skoone bastionist.

Uus kontserdimaja ei konku-
reeriks ei Estonia kontserdisaa-
li, EMTA saali, Alexela kontser-
dimaja ega võimaliku uue oope-
rimajaga. Helioru kontserdima-
ja suudaks oma jooksvad kulud 
ise katta. 

Teadus- ja tehnikakeskus 
Nobel
Esitaja: Teadus- ja tehnikakeskus 
Nobel
Eeldatav maksumus: ca 12 miljo-
nit eurot pluss käibemaks

Teadus- ja tehnikakeskus Nobel 
on plaanitud Tallinna, Nobless-
neri piirkonda, asukohaga Peet-
ri 5. Seal paiknevad aastatel 1914-
1916 valminud Noblessneri AS 
laevatehase koostetsehhi ja abi-
remonditsehhi säilinud hooned. 
Praegu kuulub kinnistu BLRT 
Grupile, kes on olnud teadus- ja 
tehnikakeskuse rajamise toetaja 
aastast 2017. Projekteeritav pind-
ala on 8000 ruutmeetrit. Ühtla-
si oleks tegu jätkuga 1937. aastal 
Noblessneri kvartalisse loodud 
ja okupatsiooni tõttu tegevuse 
lõpetanud tehnikamuuseumile.

Toimetaja Ene Kallas,  uudised@postimees.ee 

Estonia peadirektor: 
kultuurkapitali 
vahenditest ei piisa

Muinsuskaitsjad on 
seisukohal, et juur-
deehitise asemel va-
jaks rahvusooper Es-

tonia uut hoonet, mis asuks mõ-
nel teisel kinnistul, mitte Tamm-
saare pargis bastionite vööndis. 
Mida arvavad sellest aga rahvus-
vahelise muinsuskaitseeksperte 
ühendava organisatsiooni 
ICOMOS Eesti komitee 
esimees Riin Alatalu ja 
Estonia peadirektor Ott 
Maaten?

Mis oleks parem koht Es-
tonia juurdeehitisele?
 alatalu:  Estoniaga seo-
ses on käinud läbi terve 
rida ideid – kesklinn ei 
ole nii täis ehitatud, et 
me ei leiaks kohti. Meie 
probleem juurdeehituse 
puhul ei ole mitte uues 
arhitektuuris, vaid asuko-
has. Tahame säilitada Estoniat 
hoonena sellisena, nagu ta on, ja 
bastionaalvööndi sama avatuna, 
kui ta on.

Kas teie olete alternatiividele ava-
tud?
 maaten:  Jah. Estonia kaasati 
sobiva kinnistu otsingutele al-
gusest peale. Paraku ei ole aga 
ühtegi kinnistut välja sõelutud, 
sellist, mida lähitulevikus saaks 
ehituskohana kasutada. Kinnis-
tud on kas eraomandis või siis 
seotud väga suurte piirangute-
ga. Uue ooperimaja tegemise 
puhul räägime sadadest miljo-
nitest, sellisel juhul aga kultuur-
kapitali vahenditest enam ei pii-
sa. Arvatavasti ei ole Eesti mak-
sumaksja nõus neid summasid 
kinni maksma.

 alatalu:  Kuna tegemist on 
ikkagi riiklikult tähtsa objektiga, 
siis ma arvan, et Estonia teater 
võiks maad saada sarnaselt Rail 
Balticuga. Riik kas ostab maa 
eraomanikelt ära või siis hüvi-
tab selle väärtuse neile.

 maaten:  Võõrandamis- ja 
planeerimisprotsessid on viimase 
paarikümne aasta jooksul meie 
taasiseseisvunud Eestis olnud pi-
kad ja aeganõudvad. Sealt ei pais-
ta täna küll rahvusooperile ajalis-
tesse raamidesse sobivat käega-
katsutavat lahendust.

Kas te siis ütlete, et praegune es-
kiis on ainuvõimalik lahendus?
 maaten:  Ei, ma ütlen, et olen al-
ternatiivideks valmis. Seda juhul, 
kui leitakse vajalikud vahendid – 
200 või enam miljonit eurot, mil-

lest hoone valmis ehitada.

Kas muinsuskaitsjate 
jaoks ei ole praeguse es-
kiisi puhul «keskpõran-
dale kokku»-lahendust, et 

mingite mööndustega 
võiks sealt midagi kooruda?
 alatalu: See on ebareaal-

ne idee seepärast, et ka-
vandatav ehitis on liiga 
suur. On olemas Tallinna 
vanalinna muinsuskait-

seala põhimäärus, mis üt-
leb, et uusi suuremahulisi 

rajatisi me vanalinna muin-
suskaitsealale ei ehita.

Peab see ehitis tingimata nii suur 
olema?
 maaten:  Praegune eskiis on 
viidud ilusti vaba ala piirides-
se ja see ei ulatu kõnniteele, see 
ei ulatu sõiduteele, see ei sega 
kuidagi ülejäänud linnaruumi lo-
gistikat. Miks ei tohiks seal ol-
la üks tänapäevane kena ehitis, 
mis teenib kõrvalolevat kultuu-
ritemplit?

Millised on muinsuskaitsjate või-
malused olukorda lahendada?
 alatalu:  Meil on vanalinna 
muinsuskaitseala põhimäärus, 
mis ütleb, et ilma muinsuskait-
seameti nõusolekuta ei saa ehi-
tada vanalinna muinsuskaitse-
alale suuremaid hooneid kui see, 
mis seal on olnud enne 1944. aas-
ta märtsipommitamist. Saame 
pöörduda ka UNESCO maailma-
pärandi komitee poole. Seda ei 
tahaks aga kasutada, sest sellist 
sorti vaidlused nagu praegu tu-
leb kodus sirgeks rääkida.

KULTUURIRAHA. Riikliku tähtsusega kultuuriehitised seatakse peagi kaalukausil.
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Üksteist kultuuriehitist on rahaootuses tardunud

Arvo Pärdi muusikamaja eskiis.  foto: rakvere linnavalitsus

Pärnu kunstihoone

Esitaja: Pärnu linnavalitsus
Taotlus: 3 500 000 eurot

Kunstihoone on kavandatud Pär-
nu bussijaama vahetusse lähedus-
se. Praegu toimub hoone projek-
teerimine, ehitusprojekt valmib 
selle aasta lõpus. Hoones hakka-
vad asuma galeriipinnad erinevat 
tüüpi kunstiliikide eksponeerimi-
seks ja kunstihoidla. Lisanduvad 
ruumid ja saalid, sh blackbox tüü-
pi saal projektteatrite, kontsert- 
ja tantsuetenduste läbiviimiseks 
ning filmide näitamiseks, samu-
ti konverentside, firmaürituste ja 
vastuvõttude korraldamiseks jne. 
Hoonesse on kavandatud ruumid 
ka Pärnu kunstikoolile ning ren-
dipinnad kunstirühmitustele ja 
kunstnikele ning loomemajan-
dusega tegelevatele ettevõtetele.

Valminud ehitise edasiseks 
ülalpidamiseks planeeritakse lin-
naeelarvesse igal aastal vahendid, 
et tagada avalikus kasutuses ole-
vate objektide ülalpidamine ja ka-
sutuskõlblikkus.

Tallinna filmilinnak

Esitaja: Tallinn Film Wonderland
Eeldatav maksumus: 8–10 miljo-
nit eurot

Tallinn Film Wonderland, mil-
le asutajateks on Allfilm, Filmi-
vabrik, Kinosaurus, Nafta Films, 
Stellar, Taska Productions ja 18 
põhilist filmitootjat ühendav Ees-
ti Filmitööstuse Klaster tahab ra-
jada Põhja-Tallinna aadressile Pal-
jassaare tee 17 Tallinna Filmilin-
naku. Vastava kinnistu on Tallin-
na linn eraldanud AS-le Tallinna 
Tööstuspargid, kes on valmis fil-
milinnaku arendamisel osalema.

Toetust taotletakse projek-
ti esimesele etapile, mille käigus 
ehitatakse stuudiokompleks abi-
ruumidega, renoveeritakse ole-
masolevaid paremas korras hoo-
neid valdkonna rendipindadeks 
ja ladudeks ning luuakse ava-
lik ruum linnarahvale (välikino, 
-kontsertplats), võimalusel cate-
ring.

Helioru kontserdimaja eskiis.  foto: arhitekt villem tomiste


